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در حالی که سیاست های دولت روحانی برای 
خانه دار کردن مردم شکست خورده و مردم به 
اجاره نشینی روی آورده اند، گزارش های میدانی 
و رسمی نشان می دهد اجاره بهای مسکن نیز 
افزایش بی ضابطه ای داشته و برخی بنگاه داران 
از اســتیصال مردم در مواجهه با این افزایش 

قیمت ها خبر دادند.  
موضوع مســکن در دولت یازدهم به یک معضل 
پیچیده تبدیل شــده اســت، از ســویی وزیــر راه و 
شهرسازی اعتقادی به مسکن مهر نداشت و از طرف 
دیگر هیچ اقدامی برای یک طرح جایگزین انجام نداد. 
نگاهی به وضعیت قیمت اجاره بها نیز موید دیگری بر 

نا به سامانی بازار مسکن می باشد.  
به گزارش فارس، اصلی ترین شاخص تعیین اجاره 
بها، قیمت مســکن است و اگر قیمت مسکن افزایش 
پیدا کند و رو به رشد باشد تبعا با افزایش رشد قیمت 
مسکن، افزایش بها نیز امری طبیعی است، اما این روزها 
می بینیم که از سال 92 به بعد و به رغم اینکه قیمت 
مسکن افزایش پیدا نکرده ولی هر ساله اجاره بها افزایش 
داشته و هرچند این افزایش بالا نبوده ولی این افزایش 
قلیل هم حتی در چهار پنج سال گذشته به عدد قابل 
توجهی رسیده و تغییرات زیادی را در اجاره بها برای 
دهک های ضعیف و متوسط که عموما از مستاجرین 

هستند، ایجاد کرده است.
اکثر مشاوران املاک در خصوص رشد بی ضابطه 
نرخ اجاره بها علی رغم ثبات قیمت مسکن می گویند: 
موضوعی که ناخودآگاه در بــازار اجاره بها مالکان را 
تحت تاثیر قرار می دهد سود بانکی و نرخی است که 
بانک ها از بابت سپرده گذاری به مردم پرداخت می کنند، 
بنابراین علی رغم ثبات قیمت ها با نگاه به نرخ ســود 

بانکی این بار نرخ اجاره را بالا می برند.
البته اگر چه هنوز نرخ ســود بانکی بالاســت اما 

یک مشاور املاک:

مردمازرشدبیضابطهاجارهبهایمسکنمستأصلشدهاند

نکته ای که حائز اهمیت است این است که به محض 
کاهش نرخ ســود بانکی، مالکان واحدهای مسکونی 
برای جبران سعی در بالا بردن اجاره بها می کنند. همه 
ساله با معضل رشــد اجاره بها مواجه هستیم و هیچ 
ارگان و نهادی نیز بر آن نظارت نمی کند اما دولتی ها 
به خصوص مسئولان ارشد وزارت راه و شهرسازی بر 
این موضوع تاکید دارند که دولت نمی تواند و نباید بر 

بازار اجاره بها دخالت مستقیم داشته باشد. 
براساس گزارش تحولات بازار مسکن شهر تهران 
در خرداد ماه ســال 1396 که توســط بانک مرکزی 
منتشر شده است، در خرداد ماه سال جاری، شاخص 
کرایه مســکن اجاری در شهر تهران و در کل مناطق 
شهری نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتیب 11 و 

9/3 درصد رشد داشته است. 

افزایش مستاجران
از سوی دیگر، درصد خانوارهای مستاجر در پنج سال 
اخیر روندی به شدت افزایشی داشته و از 26.6 درصد 
در ســال 90 به عدد 30/7 در سال 95 درصد رسیده 
اســت. از این منظر می توان افزایش 15 درصدی تعداد 
مســتاجران در یک بازه زمانی پنج ساله را یک رکورد 
جدی به شــمار آورد که بخش عمده آن هم در زمان 
دولت یازدهم رو به تزاید گذاشــته است. هرچند دولت 
روحانی به راهکار صندوق یکم برای خانه دار کردن مردم 
روی آورد اما متاسفانه مسئولان این دولت از همان ابتدا 
هیچ توجهی به هشدار کارشناسان و رسانه های دلسوزی 
که نسبت به شکست این طرح هشدار می دادند )چرا  که 
جمع آوری حدود 40 میلیون پول و پرداخت اقساطی در 
حدود ســه میلیون تومان برای عامه مردم کار ساده ای 

نیست( نداشت و امروز وقتی مشخص می شود حدود 26 
هزار نفر که معادل 75 درصد از کسانی که می توانستند 
این وام را بگیرند، اما انصراف داده اند؛ شکست این طرح 

بیش از پیش نمایان می شود. 
وقتی مردم قــدرت خرید خانــه ندارند )حتی در 
شرایطی که مسکن در شرایط رکودی قرار دارد( طبیعی 
است که این همه بر حجم اجاره نشینان افزوده می شود 
و ایــن موضوع را وقتی در کنار افزایش بالای اجاره بها 
قرار می دهیم، نه تنها به رها شــدگی مسکن در دولت 
تدبیر و امید، بلکه به بی پناهی جویندگان خانه در کشور 
پی می بریم.  در همین راستا، سلطان محمدی یکی از 
مشاوران املاک با اشاره به اینکه نرخ اجاره بها 30 تا 40 
درصد رشد داشته است گفت: افزایش تقاضا و کاهش 
عرضه همواره در قیمت مسکن تاثیر داشته است بنابراین 
وقتی عرضه از تقاضا عقب باشد و قیمت مسکن هم به 
گونه ای باشد که در توان خرید متقاضیان نیست مردم 
به اجاره نشینی روی می آورند و همین موضوع موجب 

رشد بیش از حد اجاره بها می شود.
وی ادامــه داد: فایل اجــاره به قدری کاهش یافته 
است که هر روز برای پاسخگویی به متقاضیان اجاره به 
سایت های اینترنتی درج آگهی مراجعه می کنیم. کاری 

که به هیچ وجه در گذشته آنرا انجام نداده بودیم.
پورابراهیمی یکی دیگر از مشاوران املاک می گوید: 
ایــن روزها مالکان ترجیح می دهند اجاره بهای خود را 
افزایش دهند و از دریافت ودیعه خودداری می کنند چرا 
که معتقد هســتند چون نرخ سود بانکی کاهش یافته 
و بانک ها سود کمتری پرداخت می کنند پس دریافت 

اجاره می تواند کمک بیشتری به آنها کند.
وی افزود: در طی ســال ها فعالیت در دفاتر مشاور 
املاک به اندازه امســال مستاجران را مستاصل ندیده 
بودیم و متاسفانه جز شرمندگی هیچ اقدامی هم برای 

آنها نمی توانیم انجام دهیم.

همواره  که خود  دولتی 
دولت  در  بــود  مدعــی 
قبل بهتریــن فرصت ها و 
به دست  ارزی  درآمد های 
آمــده بــود و آن هم با 
بی تدبیری از بین رفت، 10 
درصد بیشتر از دولت قبل، 
منابع را نابود و 85 درصد 
درآمد ارزی کشور را صرف 

واردات کرد.
یکی از اتهاماتی که دولت 
فعلی بــه دولت قبلــی وارد 
می کرد، صرف درآمد های ارزی 
چینی  کارگران  اشتغال  برای 
و... بــود. بارها و بارها شــاهد 
بودیم کسانی مانند معاون اول 

بر اساس آمار بانک مرکزی

دولت85درصددرآمدارزیکشورراصرفوارداتکردهاست

با گذشت نزدیک به یک ماه از اعلام میزان سرمایه گذاری خارجی 
در سال گذشته و شک و تردید کارشناسان در خصوص صحت این آمار، 

جزئیات این آمار هنوز منتشر نشده است. 
به گزارش نســیم، حــدود یک ماه از گزارش آنکتــاد در خصوص وضعیت 
ســرمایه گذاری خارجــی در ایــران طی ســال 2016 می گذرد، اما ســازمان 
سرمایه گذاری خارجی به عنوان متولی جذب سرمایه خارجی در کشور همچنان 

در خصوص جزئیات آمار سال گذشته سکوت کرده است.
خرداد ماه امسال جدیدترین گزارش سازمان کنفرانس تجارت و توسعه ملل 
متحد یا همان آنکتاد منتشر شد که نشان دهنده سرمایه گذاری 3 میلیارد و 300 
میلیون دلاری خارجی در ایران طی ســال گذشته میلادی بود. این عدد گرچه 
نسبت به میزان 2 میلیارد و 50 میلیون دلاری سال گذشته رشد کرده بود، اما 
همچنان نتواسته تا به آمار آخرین سال دولت گذشته و دوران اوج تحریم ها که 

عددی نزدیک به 5 میلیارد دلار بود، برسد.
اما همین آمار 3/3 میلیارد دلاری هم چندان مورد پذیرش کارشناســان و 
فعالان اقتصادی نیست.چنانچه فریال مستوفی رئیس کمیسیون سرمایه گذاری 
اتاق بازرگانی تهران که اتفاقا از نمایندگان حامی دولت در اتاق بازرگانی هم به 
شمار می رود در جدیدترین اظهارنظر خود این آمار را تنها روی کاغذ دانست و 
اعلام کرد که تنها یک میلیارد و 500 میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در سال 
2016 که همان نخستین سال اجرای برجام است جذب اقتصاد ایران شده است.

پیش از این، مقامات دولتی اعم از رئیس جمهور، معاون اول وی، رئیس سازمان 
مدیریــت و برنامه ریزی و وزیر اقتصاد از جذب 12 میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
خارجی در ماههای پس از برجام سخن به میان می آوردند، اما با گزارش آنکتاد 

این آمار رسما رد شد.
گرچه بررسی ها نشان می دهد که دولتمردان تدبیر و امید در بدعتی جدید 
با آمار غلطی که ســازمان ســرمایه گذاری خارجی به آنها اعلام کرده بود آمار 

سرمایه گذاری مصوب را به جای سرمایه جذب شده اعلام می کردند. 
در هر حال اغلب کارشناسان بر این باورند دولت حسن روحانی هر چه سریعتر 
جزئیات آمار 3/3 میلیارد دلاری سرمایه گذاری خارجی را به صورت شفاف اعلام 
کند. اینک بیش از یک ماه از اعلام آمار رسمی می گذرد اما تاکنون جزئیات آن 
برای رسانه ها، افکار عمومی و مردم مشخص نیست. این شبهات می تواند تبعات 

ناگواری را برای اقتصاد ایران به بار بیاورد.
نصف دولت قبل! 

بر اساس گزارش آنکتاد، دولت یازدهم در چهار سال فعالیت خود )92، 93، 
94 و 95( به ترتیب 3050 میلیون دلار، 2105 میلیون دلار، 2050 میلیون دلار 
و 3372 میلیون دلار )مجموعا 10 میلیارد و 577 میلیون دلار( ســرمایه گذاری 

خارجی جذب کرده است. 
این در حالی است که دولت دهم در چهار سال فعالیت خود )88، 89، 90 
و 91( به ترتیب 2983 میلیون دلار، 3649 میلیون دلار، 4277 میلیون دلار و 
4662 میلیون دلار )مجموعا 15 میلیارد و 571 میلیون دلار( ســرمایه خارجی 

جذب کرده بود.
آمار  این نهاد بین المللی نشان می دهد دولت یازدهم در چهار سال عمر خود 
حدود پنج میلیارد دلار سرمایه خارجی کمتری نسبت به دولت دهم جذب کرده 
اســت. به عبارتی مقایسه آمار سرمایه خارجی جذب شده در دولت های دهم و 
یازدهم بیانگر آن است که در دولت یازدهم رقم جذب شده سرمایه خارجی 47 

درصد کمتر )تقریبا نصف( دولت قبل بوده است.

در حالی که رئیس بانک مرکزی آمریکا، پیشــتر اعلام کرده 
بود که دیگر بحران مالی جهانی شــبیه سال 2008 رخ نخواهد 
داد، رئیس صندوق بین المللی پول حرف های  وی را ناپخته خواند.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از CNBC، کریستین لاگارد رئیس 
صندوق بین المللی پول اعلام کرد من احتمال بروز یک بحران مالی جهانی 
دیگر را طی سال های آینده نزدیک رد نمی کنم. این گونه بحران ها غیرقابل 

پیش بینی بوده و ما باید خود را برای آنها آماده کنیم.
در حالی لاگارد بر احتمال بروز یک بحران مالی دیگر در اقتصاد جهانی 
تاکید دارد که طی روزهای گذشته جنت یلن رئیس بانک مرکزی فدرال 
آمریکا، پیشــتر اعلام کرده بود که دیگر بحران مالی جهانی شبیه سال 

2008 رخ نخواهد داد.
لاگارد معتقد اســت این گونه اظهارات از سوی رئیس بانک مرکزی 

فدرال آمریکا نابهنگام و ناپخته بوده است.
رئیس صندوق بین المللی پول ادامه داد: این احتمال وجود دارد که 

یک روز شاهد یک بحران جدید باشیم.
لاگارد با تاکید بر غیرقابل پیش بینی بودن بحران های مالی، اعلام کرد: 
وزرای اقتصاد و سیاست گذاران بین المللی باید با احتیاط قدم برداشته و 

خود را برای چنین بحران هایی آماده کنند.
وی افزود: اینکه این بحران ها از کجا می آیند، شکل آنها چگونه است 
و یا اینکه در حوزه بین الملل چگونه به آن نگاه خواهد شــد، آن طور که 
ما انتظار داریم نخواهند بود. وظیفه ما این اســت که از وزرای اقتصاد و 
سیاست گذاران بین المللی بخواهیم تا برای چنین بحرانی آماده باشند و 
اطمینان حاصل کنند که بخش مالی آنها در شرایط خوبی به سر می برد.

رئیس صندوق بین المللی پول

اظهارات رئیس بانک مرکزی 
آمریکا ناپخته است

وزیــر نیرو با ارائــه راهکارهایی به مردم خواســتار 
صرفه جویی در مصرف آب و برق شد.

به گزارش ایســنا، حمید چیت چیان در حاشیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران با اشــاره به لزوم کاهش مصرف آب و 
برق در تابستان اظهار کرد: ما امسال در فصل تابستان با دو مطلب 
عمده مواجه هستیم یکی اینکه گرمای هوا بی سابقه است و دیگری 
اینکه این گرما در مناطق مختلف کشور به صورت همزمان رخ داده 

است که به شدت مسئله افزوده است.
وی افزود: پیش بینی این بود که امسال همچون گذشته 5 درصد 
افزایش میزان مصرف برق و آب داشته باشیم اما این میزان به یازده 
درصد افزایش یافته است که در این زمینه از مردم می خواهیم تا 

جایی که می توانند مصرف آب و برق خود را کاهش دهند.
وی تاکید کرد: پیشنهاد ما به مردم عزیز این است که اگر هر 
کــدام از آنان بتوانند پنج تا ده درصد از مصرف آب و برق خود را 
کاهش دهند، ما حتی بیشــتر از این را پیشنهاد نمی کنیم چون 
نمی خواهیم به مردم فشــار بیاید، به حول و قوه  الهی دیگر هیچ 

نگرانی در تامین نیاز آب و برق نخواهیم داشت.
وزیر نیرو در پایان گفت:  این پنج درصدی که ما اشاره کردیم 
کار خیلی سختی نیست، بلکه با انجام اموری مانند خاموش کردن 
چراغ های اتاقی که در آن کســی حضور ندارد، یا خاموش کردن 
کولرها و لوازم سرمایشی در هنگام ترک منزل می توانیم تابستان 

خوبی را پشت سر بگذاریم.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با اشاره 
به انحصار قرارداد تولید خودرو با رنو و پژو 
اظهار داشت: ریتم مسئولان خودرویی ایران 

با فرانسوی ها تنظیم می شود.
مهدی دادفر در گفتگو با »پردیس خودرو«، در 
واکنش به اظهارات وزیر صنعت که مدعی شده بود 
سهم دولت در صنعت خودروسازی کمتر از 5 درصد 
است، گفت: این حرف ناصحیح از روز روشن تر است 
که ناصحیح است. اثبات اینکه این حرف غلط است 
اصلا نیاز به تفحص و بررسی هم ندارد. صد در صد 
افرادی که در هیئت مدیره این دو شــرکت )ایران 
خودرو و سایپا( قرار دارند دولتی هستند به غیر از 
ایران خودرو که یک SID  آن متعلق به کروز است.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در پاســخ به 
این پرســش که چرا دولت دســت از سر مالکیت 

خود در صنعت خودروســازی برنمی دارد،  خاطر 
نشــان کرد: چون دولت می تواند از امکانات عظیم 
این دو خودروســاز بهره ببرد.وی با بیان اینکه در 
صنعت خودروســازی حدود 12 نفر هســتند که 
راهبردهای اساسی این صنعت را تعیین می کنند، 
گفت: این افراد در قالب گزارش های کارشناســی 
تعیین می کنند که چه اتفاقاتی در صنعت خودرو 
بیفتد.دادفر گفت: صنعت خودروسازی ما صنعت 
دولت ها اســت. یعنی هر دولتی که سر کار می آید 
مدیرعامل سایپا و ایران خودرو را فرد مورد اعتماد 

خودش منصوب می کند.
این کارشــناس حوزه خودرو گفت: آیا ما برای 
خودروسازی خود برنامه و استراتژی نداریم که با هر 
دولتی مدیران تغییر کنند.وی دلیل این موضوع را 
بهره برداری سیاسی دولت ها از صنعت خودروسازی 

عنوان کــرد و گفت: بیش از چندین هزار میلیارد 
گردش مالی این صنعت است. صنعت خودروسازی 
پیشرو است و در کل کشور گستردگی نمایندگی 
با امکانات بسیار زیاد دارد. این به معنای آن است 
که صنعت خودروسازی دارای یک شبکه گسترده 
اقتصادی است که می توان با دخل و تصرف در آن 

جریان سازی نمود.
یکه تازی فرانسوی ها

دبیر انجمــن واردکنندگان خــودرو با انتقاد 
شدید نسبت به محدود کردن عقد قرارداد با رنو و 
پژو تصریح کرد: ریتم مسئولان خودرویی ایران با 
فرانسوی ها تنظیم می شود و آنها هر کاری بخواهند 

با ما می کنند.
وی با طرح این سؤال که آیا کسی از نمایندگان 
مجلس و یا بازرسان سازمان بازرسی قرارداد پژو و 

رنو را خوانده است؟ گفت: من بعید می دانم حتی 
کســی قرارداد را دیده باشــد، چه برسد به اینکه 
خوانده باشد. مگر در این قراردادها چه چیزی نوشته 

شده است که هیچ کس نباید از آن مطلع شود؟
دادفر گفت: این نشان می دهد که ضریب نفوذ 
فرانســوی ها چقدر است که حتی ما اجازه نداریم 
قرارداد بســته شده با آنان را به کسی نشان دهیم 
حتی نهادهای نظارتی داخل کشــور.دبیرانجمن 
واردکنندگان خودرو همچنین با بیان اینکه حجم 
و شکل شرکت های فعال در صنعت خودروسازی 
مانند ایران خودرو و سایپا نیز شبیه خودروسازها 
اســت، اظهــار داشــت: این شــرکت ها در عمل 
خودروساز نیستند و صرفا مونتاژکار می باشند. زمانی 
می توان توان این شرکت ها در صنعت خودروسازی 
را ارزیابی کرد که در رقابت با دیگران قرار گیرند.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

سیاست مسئولان خودرویی کشور 
با فرانسوی ها تنظیم می شود

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: 
ایــران بزرگ ترین جمعیت کاربران اینترنت در 
منطقه را دارد و 40 میلیون گوشی و 100 میلیون 

سیم کارت در اختیار ایرانی ها است.
به گزارش خبرگزاری فــارس، محمدجواد آذری 
جهرمی درباره وضعیت اینترنت و تلفن همراه در کشور 
اظهار کرد: ایران بزرگترین جمعیت کاربران اینترنت در 

منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا را دارد و 40 میلیون 
گوشی هوشمند و 100 میلیون سیم کارت در اختیار 

ایرانی ها است.
وی ادامه داد: ظرفیت پهنای باند اینترنت بین الملل 
نیــز از 80 گیگابیت بر ثانیه به یک هزار گیگابیت بر 
ثانیــه افزایش یافته و ظرفیت پهنــای باند داخلی از 
625 گیگابیت بر ثانیه به هفت هزار گیگابیت بر ثانیه 

رسیده است.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت افزود: 
24 هزار ســایت خرید اینترنت در کشور وجود دارد و 
یک درصد از دامنه های اینترنتی دنیا به پسوند IR تعلق 
دارد و پنج و یک دهم درصد محتوای تحت وب را زبان 

فارسی تشکیل می دهد.
جهرمی با بیان اینکه هزینه ایجاد یک اســتارتاپ 

در این حوزه یک سوم متوسط ایجاد یک شغل حداقل 
100 میلیون تومانی است، گفت: 18 هزار تیم توسعه 
اپلیکیشن و سه هزار شرکت دانش بنیان در این بخش 

فعال هستند.
وی یادآور شــد: سازمان ها از اتصال به شبکه ملی 
اطلاعات طفره می روند و از این رو مکانیزم و ســاختار 

نهایی اتصال به شبکه دولت اجرایی نشده است.

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت:

ایرانبزرگترینجمعیتکاربراناینترنتدرمنطقهرادارد

یک کارشناس بانکداری اسلامی با اشاره به امکان وجود 
شــبهه ربا در قراردادهای بانکی از نوع قرض، گفت در سایر 
قراردادها اگرچه شبهه ربا وجود ندارد، اما شبهه بطلان قرارداد 

وجود دارد که به مراتب بدتر از شبهه ربا است.
مجید رضایی اظهار داشت: قرارداد ربوی جایی پیش می آید که 
قرارداد از نوع قرارداد عقد قرض باشد و یا بدهکاری باشد که در آن 
شــرط افزایش مبلغ علاوه بر بدهی، قید شده باشد. مابقی جاها که 
غیر از قرارداد قرض اســت، شــبهه ربا وجود ندارد و در مابقی عقود 
شــبهه بطلان قرارداد وجود دارد که می توان گفت به مراتب بدتر از 
شبهه ربا است زیرا بطلان قرارداد تمام معامله را زیر سؤال می برد و 

تمام تصرفات طرفین را باطل می کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه مفید درباره بحث نرخ سود بانکی که 
این روزها در محافل کارشناســی مطرح می باشد هم گفت: بانکها و 
شــورای پول و اعتبار وقتی که می خواهند نرخ سود را تعیین کنند 
باید به شــرایط بازار، تورم و رکود و ... توجه کنند و شــورای پول و 
اعتبار و بانک مرکزی باید این نرخ را براساس تورم، رکود، رونق بازار 
و... تعیین کنند. از لحاظ علمی و منصفانه باید به این مســئله نگاه 
کرد؛ وقتی فردی تسهیلاتی از بانک می گیرد و با آن مشغول به کار 
و تولید می شــود و از فعالیت تولیدی خود سود می برد قطعاً باید در 
میزان سود دریافتی فرد تسهیلات گیرنده و تولید کننده، شاخصه های 

تورم و رکود و ... دخیل باشد.
در همین رابطه یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه نرخ سود سپرده ها باید نزولی باشد، تأکید کرد: با کاهش نرخ 
سود بانکی، سپرده ها از سیستم بانکی خارج نمی شود و تعلل موجود 
برای کاهش نرخ سود از سمت دستگاه نظارتی و بانک مرکزی است.
غلامرضا مصباحی مقدم با اشاره به اینکه چشم انداز شرایط امروز 
اقتصادی کشور نشان نمی دهد که تورم دوباره رشد بالا داشته و نرخها 
به صورت شــتابان بالا برود، گفت: بر این اساس من معتقدم که نرخ 

سود سپرده ها باید نزولی باشد.
وی افزود:  نباید در زمینه کاهش نرخ سودها واکنش منفی وجود 
داشته باشد و معتقدم هیچ اتفاقی نخواهد افتاد اگر نرخ سود بانکی 

کاهش یابد.

رایانه  اتحادیه فنــاوران  رئیس 
بازرسی  آغاز  به  اشــاره  با  تهران 
گسترده در بازار برای کشف کالای 
قاچاق، گفت: این بار در لحظه، کالای 
قاچاق به سازمان امور تملیکی برای 

حراج منتقل می شود.
سیدمهدی میرمهدی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، با اشاره به آغاز بازرسی 
و پایش بازار صنفی کشور اظهار کرد: از 
روز شنبه 17 تیرماه بازرسی در تمامی 
اصناف آغاز شــده که این بازرسی هنوز 

به صنف IT نرسیده است. 
بنابر گزارش ستاد مبارزه با قاچاق کالا 

و ارز مبنی بر تأیید وجود کالای قاچاق 
در تمامی بازارها، تصمیم برای بازرسی در 
تمامی صنوف اتخاذ شده و این بازرسی با 
کمک نیروی انتظامی، تعزیرات، بازرسی 
اصناف، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا به 

صورت گسترده در حال انجام است.
وی افــزود: تفاوت این بازرســی با 
بازرسی های قبلی در این است که فرصت 
دوباره برای ارائه مــدارک به واحدهای 
صنفــی داده نخواهد شــد، به این معنا 
کــه اگر کالای بدون مدرک که مصداق 
قاچاق است در واحد صنفی موجود باشد، 
به فروشنده فرصت دوباره ای برای پیدا 

کردن و ارائه مدارک داده نمی شــود و 
در لحظه، کالای قاچاق به سازمان امور 

تملیکی برای حراج منتقل می شود.
رئیــس اتحادیه فناوران رایانه تهران 
ادامــه داد: پیــش از ایــن در مراحل 
متعدد بازرســی ها فرصت ارائه مدارک 
به واحدهای صنفی داده شده و اگر قرار 
باشــد در هر بار بازرســی برای تکمیل 
مــدارک فرصــت داده شــود، در عمل 
بازرسی ها بی فایده می شوند. این مرحله 
از بازرســی به صورت گسترده در حال 
انجام است و بیشتر واحدهای صنفی هر 

پاساژ بازرسی می شوند.

جمعی از فارغ التحصیلان دانشگاهی کشور در نامه ای 
خطاب به رئیس جمهور درباره جذب نیروی غیر قانونی در 

وزارت نیروی دولت یازدهم، اعتراض کردند. 
در نامه این فارغ التحصیلان که نسخه ای از آن به گروه اقتصادی 
کیهان ارسال شده، با اشاره به اصل 122 قانون اساسی نسبت به 
بی عدالتی های صورت گرفته در جذب نیرو در وزارت نیرو اعتراض 

شده است.
در بخشی از نامه مذکور آمده است: معاونت محترم تحقیقات 
و منابع انسانی وزیر نیرو در نامه شماره 94/40995/530 به تاریخ 
94/6/30 که خطاب به وزیر محترم نیرو صادر شده است، صراحتا 
قید نموده اند که جذب و به کارگیری افراد در شرکت های وابسته 
به وزارت خانه مذکور، خارج از قواعد و قوانین دستورالعمل جذب و 
بکارگیری نیرو در شرکت های وابسته می باشد، اما در اقدامی سؤال 
برانگیز و خارج از قواعد و عدالت استخدامی درخواست صدور مجوز 
برای اســتخدام این افراد از سوی وزیر محترم نیرو می نمایند که 

متأسفانه مورد تایید ایشان نیز قرار می گیرد. 
در ادامه این نامه با اشاره به حرکت عجیب دیگر وزارت نیرو آمده 
است: در نامه معاونت منابع انسانی خطاب به وزیر نیرو به صراحت 
قید شده که 10 درصد از کل پست های بلاتکلیف شرکت های زیر 
مجموعه به این افراد تعلق گیرد و در نامه شماره 10100/18125 به 
تاریخ 1395/11/20 جناب آقای مهندس پ به جناب آقای مهندس 
گ در خواست تبدیل وضعیت یا استخدام 650 نفر از همین افراد 

که خارج از ضوابط و قوانین استخدام شده اند را ابلاغ نموده اند. 
چنانچه در این نامه قید شــده: قابل تامل است که 10 درصد 
چه عددی می شود 650 نفر؟ با توجه به این نامه با احتساب 100 
درصد پست های بلاتکلیف شرکت آب و فاضلاب استان تهران، مگر 
چند پست سازمانی وجود دارد که 6500 پست آن بلاتکلیف است؟ 
در این شرایط باید عملا شرکت آب و فاضلاب تهران تعطیل باشد 
یا اینکه اصلا شرکت آبفای تهران تازه تاسیس بوده و هنوز شروع 
به کار نکرده و یا صد البته شاید هدف اصلی، دور زدن قانون برای 

شاغل کردن آقازاده ها است. 
در قسمت دیگری از این نامه به موضوع جذب فارغ التحصیلان 
ممتاز نیز اشــاره و نوشته شــده است: طبق قانون در مورد جذب 
فارغ التحصیلان ممتاز دانشــگاه های برتــر، 20 درصد از نیاز های 
شــرکت را می توان از این طریق تامین نمود. سؤال اینجاست چرا 
در جذب نخبگان 20 درصد پست های آبفای تهران، در مجموع 20 
پست شده اما در جذب آقازاده های محترم، 10 درصد پست های 
خالی، 650 پست شده است؟ این چه عددی است که 20 درصد 

آن می شود 20 نفر ولی 10 درصدش می شود 650 نفر؟ 
درقســمت آخر این نامه خطاب به حسن روحانی آمده است: 
از آنجایی که جوانان متخصص و نخبه دارای مدارک کارشناســی 
ارشــد و دکترا، خود را در معرض تبعیض در استخدام و ظلم دو 
چندان می بینند، از جنابعالی به عنوان مجری قانون اساسی؛ پیگیری 
همــه جانبه، اجرای صریح قانون و در صورت نیاز برخورد قاطع با 

خاطیان را خواستاریم.

یک کارشناس بانکداری اسلامی:

شبهه بطلان عقود بانکی
 بدتر از ربا است

رئیس اتحادیه رایانه تهران خبر داد

کالاهایقاچاقدربازاررایانهبلافاصلهضبطمیشود

رئیس جمهور در خصوص اینکه 
درآمد های ارزی صرف واردات 
از چین شــد، سخن گفتند و 
دولــت قبل را به حیف و میل 
درآمد های نفتی متهم نمودند. 
امــا در حــال حاضــر که 
آمار های عملکرد دولت روحانی 
نیز انتشار یافت، مشخص شد 
ایــن دولت بــه مراتب حیف 
و میل بیشــتری در خصوص 
درآمد های ارزی داشته است. 

به گزارش مشرق، بر اساس 
بانک مرکزی، دولت  آمارهای 
یازدهــم در چهار ســال عمر 
خود 314 میلیارد دلار صرف 
واردات کالا و خدمــات کرد و 

عمده درآمد ارزی کشــور را 
خرج کرد. مطابق این آمار، در 
چهار سال اخیر 250 میلیارد 
 64 و  خارجــی  کالای  دلار 
میلیارد دلار خدمات خارجی 
وارد کشــور شده است. )که با 
نرخ دلار به طور متوسط 3200 
تومان در چهار سال گذشته، 
می توان گفــت دولت یازدهم 
در ایــن مدت بیــش از هزار 
تریلیــون تومان صرف واردات 

کرده است!( 
دولــت  در  همچنیــن 
روحانــی370 میلیــارد دلار 
درآمــد ارزی بــرای کشــور 
)مجموع درآمد صادرات نفتی 
+ صادرات غیرنفتی + صادرات 
خدمات( کسب شد که با توجه 
به اینکه 314 میلیارد دلار آن 
به واردات اختصاص یافت، تنها 

56 میلیارد دلار آن ذخیره شد.
لذا بر اساس آمارهای بانک 
مرکزی، دولت حسن روحانی از 
سال 1392 تا 1395، مجموعا 

85 درصد درآمد ارزی کشور را 
صرف واردات کرد. این در حالی 
است که دولت دهم فقط 75 
درصد درآمد ارزی کشور را در 

دوره خود صرف واردات کرد و 
بیش از 120 میلیارد دلار نیز بر 

ذخایر ارزی کشور افزود.
اســت دولتی که  گفتنی 
خود همواره مدعــی بود در 
فرصت ها  بهترین  قبل  دولت 
و درآمد های ارزی به دســت 
آمده بود و با بی تدبیری از بین 
رفت، چنان که در همین رابطه 
اسحاق جهانگیری یک بار به 
صراحت در این خصوص گفته 
بود: »700 میلیارد دلار منابع 
این کشــور نابود شد، از این 
درد اگر آدم بمیرد رواست.« 
حالا همین دولت 10 درصد 
بیشــتر از دولت قبل، منابع 
را صرف واردات کرده اســت. 
دولتمردان  است  مقتضی  لذا 
از این درد اقدامات لازم را به 

عمل بیاورند. 


